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Protokół z posiedzenia  

Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej  

w dniu 9 czerwca 2020 r. 

 

PROPONOWANY PORZĄDEK POSIEDZENIA: 

1. Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku.  

2. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 25 listopada 2019 r. 

3. Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 4 marca 2020 r.  

4. Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2019 rok”. 

5. Sprawy różne. 

 

Ad. 1. 

Otwarcie posiedzenia, przyjęcie porządku. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, otworzyła posiedzenie Komisji i przywitała wszystkich zebranych. 

 

Ad. 2. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 25 listopada 2019 r. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku uwag, poddała protokół pod głosowanie 

(ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 3. 

Zatwierdzenie protokołu z posiedzenia Komisji w dniu 4 marca 2020 r. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, wobec braku uwag, poddała protokół pod głosowanie 

(ZA – 8, PRZECIW – 0, WSTRZYMAŁ SIĘ – 0). 

 

Ad. 4. 

Omówienie „Raportu o stanie województwa za 2019 rok”. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego, pani Małgorzata Staś, omówiła 

„Raport o stanie województwa za 2019 rok”. 

Wydruk prezentacji dotyczącej „Raportu…” stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
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Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Tadeusz 

Sławek, zapytał o wielkości dochodów i wydatków na jednego mieszkańca. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego, pani Małgorzata Staś, wyjaśniła, 

że jeśli chodzi o kwoty globalne, to województwo śląskie plasuje się zaraz 

po województwie mazowieckim. Natomiast jeśli weźmie się pod uwagę przelicznik 

na mieszkańca, to w dochodach mamy przedostatnią pozycję, a w wydatkach – ostatnią. 

Dlatego np. stosowana przy podziale środków metoda berlińska jest dla nas korzystna, 

bo preferuje liczbę mieszkańców. W przypadku wyboru np. parametrów bezrobocia, 

te metody nie są dla nas tak korzystne.  

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, zauważyła, że największy strumień zaangażowania dotyczy czynnika 

ludzkiego, a mimo to te miejsca są ostatnie. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego, pani Małgorzata Staś, podkreśliła, 

że duża praca Urzędu jest skierowana na jakość życia mieszkańców – trzeba pracować 

nad zatrzymaniem mieszkańców w województwie, musi być ono atrakcyjne. Jakość życia 

to też sprawa zanieczyszczenia powietrza. Trzeba także podkreślać, że jesteśmy terenem 

zielonym, a nie „czarnym”. Tereny górnicze koncentrują się w pewnych obszarach, 

a terenów zielonych mamy dużo. Trzeba wymieniać źródła ciepła, środków na to jest 

ciągle za mało. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, zauważyła, że subregion północny ma niskie parametry i zaangażowanie 

w poszczególnych kategoriach, co wynika z jego specyfiki (np. inna koncentracja 

ludności). Może są jakieś narzędzia, możliwości, które można by uruchomić, 

aby zaktywizować subregion. Może to kwestia świadomości, konieczności szkolenia.  

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego, pani Małgorzata Staś, powiedziała, 

że do tej części województwa powinien być skierowany inny strumień wsparcia, bo ma 

ona duży potencjał (piękna Jura Krakowsko-Częstochowska). Działania promocyjne 

w 2019 roku („Juromania”) powinny przynieść efekt. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Tadeusz 

Sławek, zapytał, czy dane statystyczne „wychwytują” turystykę religijną, która dla 

Częstochowy jest podstawowa, napędzająca. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani Marta 

Salwierak, wyjaśniła, że ta turystyka nie ma przełożenia na miasto, pielgrzymki nie dają 
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miastu dochodów i nie mają wpływu na rozwój turystyki – tylko infrastruktura Jasnej 

Góry korzysta, ludzie nie wychodzą do miasta, nie jadą na Jurę. Wiele lat różnych strategii 

nic nie zmieniło. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, powiedziała, że miasto Częstochowa jest aktywne 

pod względem przyciągania inwestorów (strefy ekonomiczne). Na tym obszarze jest 

wielu przedsiębiorców, którzy produkują buty, a także ozdoby choinkowe. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego, pani Małgorzata Staś, powiedziała, 

że miasto Częstochowa należy do ośrodków wzrostu. Mamy (w województwie) turystykę 

przemysłową, biznesową, górską i sakralną, w dokumentach stricte turystycznych się 

to pojawia. Badania statystyczne dotyczące turystyki są ubogie, w pewnym zakresie robi 

je ŚOT. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani Alina 

Bednarz, zwróciła uwagę na długość życia kobiet i mężczyzn i tendencję odwrotną 

w województwie śląskim. Zapytała o niezrealizowane uchwały i wskaźnik bezrobocia. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego, pani Małgorzata Staś, krótko 

omówiła trzy uchwały niezrealizowane (z obszaru geodezji i edukacji) oraz cztery 

uchwały w trakcie realizacji (z obszaru gospodarki nieruchomościami, edukacji i kultury). 

Wskaźnik bezrobocia wyniósł 4,3% w 2018 roku (druga pozycja, na pierwszej 

województwo wielkopolskie 3,2%). 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał o udział dochodów województwa w PKB. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego, pani Małgorzata Staś, potwierdziła, 

że jest on duży, zwłaszcza w branżach przemysłowych. 

 

Ad. 5. 

Sprawy różne. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, poprosiła o aktualne informacje na temat współpracy zagranicznej 

województwa. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, poinformowała o pracy nad projektem nowych 

priorytetów współpracy międzynarodowej dla województwa, o konsultacjach w tej 
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sprawie z MSZ. Priorytety mają być uproszczone, a nacisk położony na współpracę 

z sąsiadami, ponadto na partnerstwa najpierw w ramach Unii Europejskiej, a potem 

bardziej od nas oddalone. 

W realizacji jest projekt związany z internacjonalizacją przedsiębiorstw, z promocją 

atrakcyjności inwestycyjnej województwa śląskiego („Promocja gospodarcza regionu 

oraz tworzenie przyjaznych warunków do inwestowania i eksportowania”). 

Zrealizowano spotkanie w ramach Trójkąta Weimarskiego, planujemy misję przyjazdową 

z Gruzji, będziemy organizować wizytę przedstawicieli Izraela. Ze względu na sytuację 

w tym roku kwestia wizyt i wyjazdów jest rozpatrywana inaczej, przygotowujemy jedną 

wizytę pana Marszałka w regionie partnerskim w Hiszpanii, w Asturii, na początku 

grudnia. Trudno powiedzieć, jak wszystko się poukłada. 

W tym roku odwiedzimy też Brukselę, nasze Biuro Regionalne, tam będziemy 

koncentrować nasze działania związane z nowymi narzędziami wsparcia (Just Transition 

Fund – alokacja zwiększona dla Polski z 2 do 8 miliardów; Recovery Fund). 

W naszej współpracy międzynarodowej dużo zależy od spotkań, a te spotkania online 

jednak ograniczają, nie ma takiego efektu. 

Dyrektor Departamentu Rozwoju Regionalnego, pani Małgorzata Staś, podkreśliła 

wagę reaktywacji Biura Regionalnego w strukturze Urzędu. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, dodała, że zarząd województwa koncentruje 

działania na tym, żeby jeszcze mocniej akcentować naszą obecność w Brukseli, nie 

występować w strukturach takich jak Dom Polski Południowej, bo nasze interesy różnią 

się od interesów innych województw.  

Z powodu pandemii nie było takich wydarzeń jak targi inwestycyjne (Cannes, Hannover), 

Europejski Kongres Gospodarczy, masa różnych wydarzeń została zatrzymana. 

Członek Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pan Jarosław 

Szczęsny, zapytał, czy jakieś nowe regiony starają się nawiązać współpracę 

z województwem śląskim. 

Dyrektor Departamentu Gospodarki i Współpracy Międzynarodowej, pani 

Aleksandra Monsiol-Szatkowska, powiedziała, że o współpracę zabiega Gruzja, Izrael. 

Zorganizowano też dostawę maseczek i żywności do Żytomierza. Zrealizujemy też konwój 

z MSZetem (żywność dla Polaków na Ukrainie) – z powodu pandemii jest tam problem 

nawet z żywnością. 
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Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, podzieliła się swoimi wrażeniami po wizycie na Ukrainie. 

Zastępca Przewodniczącej Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji 

Europejskiej, pani Agnieszka Biegun, wspomniała także o swojej wizycie na Ukrainie 

z Akcją Humanitarną. 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej, pani 

Maria Materla, stwierdziła wyczerpanie porządku obrad i zamknęła posiedzenie Komisji 

Współpracy Zagranicznej i Integracji Europejskiej. 

 

 

 

 

 

Maria Materla 
Przewodnicząca 
Komisji Współpracy Zagranicznej  
i Integracji Europejskiej 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Protokół sporządziła  
Ewa Blondzik 


